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دستور رئیس قوه قضائیه درباره 
پرونده های قدیمی قصاص

مرکز رسانه قوه قضائیه: حجت الاسلام والمسلمین  �
محسنی اژه ای رئیس قوه قضائیه در نشست شورای 
عالــی قــوه قضائیه ضمــن تبیین بخشــی از وجوه 
شــخصیتی شــهید ســلیمانی گفت: با اینکه حاج 
قاسم ســلیمانی در برابر تروریســت های داعشی و 
دشمن صهیونیستی و آمریکایی مقتدرانه، شجاعانه 
و با صلابت ظاهر می شــد و در میدان هــای نبرد با 
دشــمنان ترس و رعب عجیبی در دل دشمن ایجاد 
می کرد، اما در برابر مردم متواضع و رقیق القلب بود 
و ایــن تواضع و رقّت او در مواجهــه اش با فرزندان 
شهدا مضاعف می شــد. رئیس عدلیه با بیان اینکه 
امروز تمامی آزادی خواهان در سراسر جهان حاج 
قاســم را به عنوان مرد نخســت میدان مقابله با 
تروریست ها، مستکبران و سلطه گران می شناسند، 
گفت: بســیاری از افراد در سراسر جهان با شنیدن 
توصیــف رشــادت ها و دلیری های حاج قاســم 
ســلیمانی در برابــر تروریســت های متوحــش، 
دل هایشــان به نور اســلام روشن شــد و دریافتند 
که ســرباز طراز اول مکتب اسلام چگونه به یاری 
مظلومان شتافته است.  رئیس قوه قضائیه گفت: 
دولــت، قوه قضائیه و وزارت امــور خارجه باید از 
همــه ظرفیت های قانونی و حقوقی برای تعقیب 
جنایتکارانــی کــه مبادرت به ترور حاج قاســم و 
هم رزمانش کردند اســتفاده کننــد و در دادگاه ها 
و ســازمان های بین المللی و همچنین دادگاه های 
داخلی عاملان و آمران این جنایت را تعقیب کنند.
محســنی اژه ای  حجت الاسلام والمســلمین 
ضمــن تقدیر از اقدامات رئیس کل دادگســتری و 
دادســتانی تهران در راســتای تعقیــب عاملان و 
آمران ترور ســردار ســلیمانی گفت: در راســتای 
رســیدگی بــه پرونــده ترور ســردار ســلیمانی و 
هم رزمانش پرونده های کیفری و حقوقی تشکیل 
شــده و بــا مســئولان قضائی کشــور عــراق نیز 
نشست هایی برگزار شــده است؛ علی ای حال باید 
امر پیگیری پرونده ترور شــهید سلیمانی با جدیت 

دنبال شود.
محســنی اژه ای  حجت الاسلام والمســلمین 
در ادامه نشســت شــورای عالی قــوه قضائیه به 
دادســتان کل کشــور مأموریت داد بــا همکاری 
ســازمان زندان ها و شــورای حل اختلاف حداکثر 
تــا پایان ســال جاری، نســبت به تعییــن تکلیف 
محکومــان قدیمــی پرونده های قصــاص که در 
مواردی حتی بیش از سه دهه هست در زندان به 
سر می برند، اقدام کند. حجت الاسلام والمسلمین 
محســنی اژه ای با بیان اینکه اگر، ولی یا اولیای دم 
در مرحلــه اول راضــی به صرف نظــر از قصاص 
نشــدند، نباید ناامید شــوند و باز هــم باید اقدام 
کنند، تصریح کرد: درخصوص محکومان قصاص 
قدیمــی که در زندان هســتند، امــا اولیای دم نه 
حکــم را اجــرا می کننــد و نه رضایــت می دهند 
چنانچه اولیای دم عذر موجهی ندارند، ماده ۴۲۹ 
قانون مجازات اســلامی تکلیف را روشــن کرده و 
امکان اخذ تضمین مناســب و آزادکردن این نوع 
از زندانیان محکوم به قصاص فراهم است؛ البته 

تشخیص تضمین مناسب با قاضی است.
محســنی اژه ای  حجت الاسلام و المســلمین 
در همین رابطــه به پرونده برخــی از محکومین 
به قصاص کــه به دلایل مختلــف از جمله عدم 
پرداخت فاضل دیه از ســوی اولیای  دم یا جهات 
دیگر چندین سال است که در زندان بلاتکلیف به 
سر می برند، اشاره کرد و گفت: از یکی از استان ها 
که کســب اطلاع کردم متوجه شدم که محکومی 
از ســال ۶۳ کــه مرتکب قتــل شــده و محکوم 
به قصاص شــده اســت، در زنــدان در وضعیت 
بلاتکلیفی به ســر می برد که این امر آســیب های 
زیادی را به لحــاظ روانی برای فرد محکوم ایجاد 
می کنــد.  رئیس عدلیه در همین راســتا با اشــاره 
به اهمیت گذشت و بخشــش و درعین حال حق 
اولیای دم برای قصاص گفت: شورای حل اختلاف 
در ایــن خصوص بایــد جدی تر وارد عمل شــود، 
ســوابقی از افراد محکوم به قصاص در معاونت 
اول قوه قضائیه گردآوری شده است که دادستان 
کل کشــور و شــورای حل اختلاف با دریافت این 
ســوابق و تکمیل آن تا پایان سال نسبت به تعیین 
تکلیــف افــرادی کــه در پرونده هــای قتل عمد 

محکومیت قصاص پیدا کرده اند، مبادرت کند.

عضو کمیسیون فرهنگی مجلس
بودجه بخش فرهنگی ۲ درصد از 

بودجه کشور است
مهر: ســید علی اکبر یزدی خواه، عضو کمیســیون  �

فرهنگی مجلــس گفت: «بودجــه بخش فرهنگی 
با تلاش اعضای کمســیون فرهنگی که ســال ۱۴۰۰ 
نیم درصد بود حالا به دو درصد افزایش یافته است. 
نهادهای فرهنگــی در بودجه بندی های ســال های 
قبــل خــود ردیف مســتقل داشــتند اما حــالا فقط 
زیرمجموعه چند نهاد خاص هستند که این وضعیت 
رضایت بخش نیست و اختصاص بودجه به نهادهای 
مختلف را بسیار سخت می کند. ما می توانیم طرحی 
را برای کسانی که مشــمول خدمت سربازی هستند 
امــا خارج از کشــور زندگی می کننــد و نگران اند که 
اگر به ایــران بیایند نتوانند بازگردنــد، پایه ریزی کنیم 
تا با پرداخت هزینه ای مشــخص کارت پایان خدمت 
دریافت کننــد. این کار برای دولت هــم منبع درآمد 

خوبی می شود.

 چیستان انرژی ایران
از جمله مالیات های ناشی از رونق تولید کالاهای 
مصرفــی که هم اکنون بخش عمــده ظرفیت تولید 
آنهــا عاطل مانده اســت؛ چراکه بــازار این کالاهای 
تولید داخل بــه اجبار به قاچاقچیان نامحترم واگذار 

شده اند.
۴- ۷۰ ســال اســت مرض هلندی پیکره اقتصاد 
ملی را چون موریانــه از درون می خورد و این پدیده 
شــوم ناشــی از تبدیــل ارز نفتی به ریال اســت که 
درآمدهای نفتی بودجه را به هدرخوری سرمایه های 

بین نسلی منابع نفت و گاز گره زده است.
۵- دولــت هزینه هــای اداری و مواجــب بیش 
از هشــت میلیــون کارمند عمدتــا ناکارآمد و اغلب 
ناراضــی را می پردازد، درحالی که این انبوه کارمندان 
کل اقتصاد را گرفتار بوروکراســی کافکایی (توضیح 
این عبارت در آخر مقاله) کرده اند که خود به مانعی 
جــدی در افزایــش تولید ملی و اشــتغال زایی بدل 

شده اند.
۶- ایــن انبــوه کارمنــد ناکارآمــد صندوق های 
بازنشستگی را به ورشکستگی کشــانده اند و لاجرم 
دولت بایــد در بودجه ارقام کلان بــرای هزینه های 

جاری این صندوق ها تخصیص دهد!
۷- با افزودن بر هزینه ها و کاســتن از درآمدهای 
بالقوه و بالفعل لحاف بودجه چنان کوتاه شده که نه 

سر را می پوشاند و نه پا را گرم نگه می دارد.
۸- وزیر محترم نفت نگران است که در روزهای 
ســرد ۲۰۰ میلیــون مترمکعب کســری عرضه گاز 
طبیعی داریم. با این حال مجلسیان بر گسترش شبکه 
لوله گازرســانی حتی برای نقاط کم جمعیت کشور 
اصــرار می ورزند. درحالی که نقاط کم جمعیت برای 
مصارف حرارتی را باید با گاز کپســولی (ال پی جی) 
پوشــش داد. هم زمان در این روزها به علت کمبود 
مخزن های انبار گازهای کپســولی، حتی در زمستان 

این گاز را آتش می زنیم.
۹- وزیر محترم نیرو نگران کمبود برق در تابستان 
هستند و بخشــی از راهکار را توســعه نیروگاه های 
برق حرارتــی می دانند. اما این یعنــی ایجاد تقاضا 
برای مصرف گاز نیروگاهی و در زمســتان ســوزاندن 
سوخت مایع تا ۱۰۰ میلیون لیتر در روز. مفهوم آن نیز 
افزایش گازهای گلخانه ای اســت. ضمن آنکه بهای 

این سوخت هم پرداخت نمی شود.
اما چه باید کرد تا بودجه از تنگنای اقتصاد انرژی 
بوروکرات های ایرانی که سال ها درگیر آن است،  رها 

شود؟
دوم: ایــران یکی از بهتریــن عرصه های جهانی 
برای تولید برق خورشــیدی اســت. به همین دلیل 
ســرمایه گذاران خارجــی بــرای ســرمایه گذاری در 
این بخش مجدانه وارد شــدند ولــی بروکرات های 
وزارت نیرو دســت در دســت وزارتخانه های دیگر، 
مانع بازگشــت ســرمایه آنها شــدند و با اینکه این 
ســرمایه گذاری ها طبق قانون «جلــب و حمایت از 
بازپرداخت می شــد،  باید  ســرمایه گذاری خارجی»  
در زمانــی کــه ارز چهارهــزارو ۲۰۰ تومانی را به هر 
رانت خــواری تخصیص دادند، حتــی یک دلار برای 
بازگشــت ســرمایه گذاری خارجی تخصیــص داده 
نشــد!! نتیجــه اینکه در شــرایط تحریمــی ایران از 
ســرمایه گذاری های بالقوه فراوانی محروم شد؛ گویا 
بوروکراســی ایرانی در خدمت تشــدید تحریم های 
دشــمنان ایران و ایرانی است. به این ترتیب در نهایت 
آبروی مالی کشــور را هم بردنــد. من در اینجا اعلام 
جرم می کنم علیه کســانی که این آبروریزی را برای 
کشــور آفریدنــد. این افــراد مجرم هســتند؛ چراکه 
ســرمایه گذاران خارجی را از ایران فــراری داده اند و 
قانون جلب و حمایت ســرمایه گذاری خارجی را  که 
نیازی مهم برای رفع مشــکلات بودجه کشــور هم 
هســت، نقض کرده اند. این بوروکرات ها شرم و حیا 
هم نکرده اند که جمهوری اســلامی ایران را به عدم 
وفای به عهد «ضمانت حکومتی بازگشت سرمایه و 
سود خارجی» شهره کنند. این عملکرد آنها مصداق 
آیه مبارکه «تَشیعَ الفاحشــه فی الذین آمنوا» است 
که در قرآن برای آن عذاب روا شــده اســت. با توجه 
به مراتب بالا ثابت می شــود که سازمان ها، ضوابط و 
نهادهای دولتی موجود برای بودجه عمومی کشور 
تبدیل به یک بَرج شــده اند . ولی کو مدیران برنامه ریز 
و مبتکر؟ ریاســت جمهوری می فرماینــد: «از بانیان 
وضــع موجود نبایــد در مدیریت ها اســتفاده کرد». 
مثــلا همین ۲۰۰ میلیون مترمکعــب کمبود گاز را با 
شروع اقتصاد هیدروژنی در تقویت توان گازی کشور 
می توان حل کرد. آب های لب شــور کشور را می توان 
با برق خورشــیدی تجزیه کرد و هیــدروژن آن را به 
شبکه های موجود گاز تزریق کرد. با تغییر راهکارهای 

بوروکرات های ایرانی، به ویژه در سازمان برنامه باید:
۱-۲- ســازوکار تولید را غیردولتی و غیربودجه ای 
کرد. چراکه ثابت شده است کاری را که مردمان توانند 

عهده دار شوند، در اختیار دولتی ها نشاید.
۲-۲- بوروکرات هــای کافکایــی تــوان حل هیچ 
مشــکل عمومی را ندارند و دستور ریاست جمهوری 
در به کارنگرفتن آنها باید فورا اجرائی شود و بار مالی 
شــرکت های دولتی از دوش بودجه برداشــته شود. 
این شــیوه را بایــد از مدیریت های دولتی بــرق، گاز، 

فراورده های نفتی و آب آغاز کرد.
۳-۲- بــرای حل مشــکل شــرکت های دولتی به 
بحث هــای زمان آغــاز آنها برگردیم کــه در مذاکرات 
مجلس وقت بین مرحوم مدرس در مقابل وزیر اقتصاد 
رضاخان در ایجاد شرکت های دولتی می گفت: «چون 
دولت یک شــخصیت حقوقی بیشــتر ندارد، شرکت 

دولتی یعنی مشارکت با خود، که شرعا باطل است».
ادامه در صفحه  ۹

سیاست

روزنه ادامه از صفحه اول

سال نوزدهم    شماره 4187 سه شنبه   14 دى 1400

شــرق: به گفته تمام نیروها، ســردار ســلیمانی فردی 
فراجناحی بود که هیچ تمایلی نداشت در قالب یک گروه 
سیاســی تعریف شود. البته او اگرچه غیرجناحی بود، در 
عین حال هر زمان کــه اختلافی در می گرفت، در صحنه 
حاضــر بود تــا کدورت زدایی کند. نمونه اش جلســاتی 
است که شهید ســلیمانی پیش از شهادتش با اسحاق 
جهانگیری، معاون اول وقت دولت، داشت تا بتوان راهی 
برای حل مســئله حصر انجام داد. سیدمحمود دعایی 
چندی بعد از شهادت ســردار، درباره این موضوع گفته 
بود:  «آقای جهانگیری گفت ما شــب قبل از اینکه حاج 
قاســم به منطقه برود، با ایشان صحبت کرده بودیم که 
بــه دلیل اعتماد و علاقه ای که آقا به ایشــان دارند برای 
وساطت ایشان خدمت آقا حرکتی صورت بگیرد و ایشان 
تلاشی کند روابط بین دوستان تلطیف شود؛ به خصوص 
درمورد حصر. چون یک نگرانی وجود داشت که به دلیل 
سن بالای آنها و شاید بیماری، اتفاقاتی بیفتد که خوشایند 
نباشد. یعنی چند روز قبل از شهادت ایشان این موضوع 
مطرح شــد». می گفت با حاج قاســم صحبت کردیم و 
حاج قاسم هم پذیرفت که مطرح کند و گفت من وقتی 
از سفر برگشتم سعی می کنم که دنبال کنم. یعنی در این 

موقعیت بود که هم بشنود و هم بپذیرد».
خود جهانگیری هم درباره جلســاتی که با ســردار 
سلیمانی برای حل مسئله حصر داشت، گفته بود: «من 
مطمئنم در جلســاتی که شرکت می کردم، طرف مقابل 
کســانی بودند که نمی توانســتند بــدون اذن و اجازه در 
این سطح وارد گفت وگو شــوند. بنابراین وقتی با سردار 
ســلیمانی و آن مقام امنیتی کشــور به توافق رسیدیم، 
از نظر من فقط یک پروســه زمانی داشــت. البته ما باید 
بدانیم کــه بالاخره این کارها در کشــور مخالفان زیادی 
هم دارد و این طور نیست که همه موافق هستند. به هر 
دلیلی، عده ای فکر می کنند که به مصلحت کشور نیست 
و عــده ای فکر می کنند بهتر اســت این مجموعه همین 
طوری بمانند. هرکســی تحلیلی دارد. با همه اینها، آن 
فرصت طلایی ترین فرصت ما بود. من دیگر بعد از سردار 

سلیمانی اقدامی نکرده ام و باید ببینیم چه می شود».
حالا و در دومین سالگرد شــهادت سردار سلیمانی، 
سخنان تازه ای از تلاش سردار سلیمانی برای ایجاد وفاق 
در فضای سیاســی داخلی از سوی برخی شخصیت ها 
در کلاب  هاوس مطرح شده است.  مجید انصاری در این 
مجال مجازی درباره این وجه شخصیتی سردار سلیمانی 

با ذکــر خاطره ای گفــت: «من کتاب آن ســوی مرگ را 
تهیــه کرده بودم و چون این کتاب را م ؤثر می دانســتیم، 
وقتی در قالب ملاقات های هیئت دولت به دفتر رهبری 
رفتیــم، به دو نفر از اعضای دفتر هدیــه کردم. چند روز 
بعد وقتی از مجمع تشخیص به سمت خانه در حرکت 
بودم، تلفن همراهم زنگ خود و حاج قاســم پشت خط 
بود. بعد از احوال پرســی گرم گفت این کتاب را که داده 
بودید، مطالعه کردم و خیلی مؤثر بود. ســردار گفت که 
می خواهم ببینم اگر با نویســنده و ناشرش ارتباط دارید، 
بگویید تا فضایی فراهم کنیم که به عربی ترجمه شود و 
نسخه هایی به عراق ببرم و به برادران مجاهد بدهم. من 
هم اســتقبال کردم و گفتم بله با ناشر و نویسنده ارتباط 
دارم. افزون بر این گفتم که آقای مهاجرانی کتاب خوب 
و تأثیرگذاری با نام حاجی آخوند نوشــته است و آن هم 
کتاب درخوری است که حاج قاسم گفت بله خوانده ام و 
کتاب خوبی است و اگر با آقای مهاجرانی تماس گرفتید 
از قول من ســلام برسانید و از او برای نوشتن این کتاب و 
دو مصاحبه  اخیرش تشــکر کنید. این خاطره را گفتم که 
اشــاره کنم به روحیه منعطف سیاسی سردار سلیمانی؛ 
آن هم با ملاحظاتی که داشــت. سردار سلیمانی سردار 

اســلام، انقلاب، ایران، مردم ایران و امت اســلامی بود و 
به تعبیر رهبری، او ملی ترین سردار بود. سردار سلیمانی 
همیشه می کوشید مشکلات مردم را حل کند. مثلا وقتی 
برای فردی مشکلی سیاسی به وجود می آمد، می کوشید 
مسئله را حل کند. او با همان شجاعت حضور در میدان، 
در عرصه مهروزی هم شجاع بود. در یک سال و نیم پایان 
عمرش توفیق که دســت داد و دیداری داشتیم، یکی از 
مهم ترین دغدغه هایــش کدورت های موجود در عرصه 
سیاسی بود. سردار سلیمانی می خواست مسئله انزوای 
برخی افراد رفع شود و اقداماتی هم در این زمینه انجام 
داده بود؛ از جمله جلساتی که با آقای جهانگیری داشت. 
او همان قدر که در عرصه میدان محکم و استوار بود، در 

عرصه داخلی مهربانانه برخورد می کرد».
ســردار علایی هم دربــاره این موضــوع گفت: «من 
خبر خاصی از دیدار سردار سلیمانی با آقای جهانگیری 
نداشتم، اما به  هر حال مشخص بود او اصلا جناحی نبود. 
سردار ســلیمانی از جمله افرادی بود که در اواخر عمر 
مرحوم هاشــمی همچنان ارتباطش را با او حفظ کرده 
بود. او اصلا نگاه تنگ نظرانه ای نداشــت و می خواست 
همه به سمت هم گرایی بروند. او نمی خواست افراد به 

ســادگی حذف شوند و واقعا باور داشت که باید از همه 
ظرفیت ها استفاده شود و چون مورد اعتماد رهبر انقلاب 
قرار داشــت، می توانســت به این حوزه ها وارد شــود و 

ای کاش می توانستیم بیشتر از او بهره مند شویم».
محمدعلــی ابطحــی هــم در ادامه این نشســت 
کلاب هاوســی بیان کرد: «سردار ســلیمانی ایرانی ترین 
ســردار ایران اســت. او در جنگ تحمیلــی هر کاری که 
می توانست برای کشــور انجام داد و سال ها بعد هم در 
نبرد با داعش، جنگ را به بیرون از مرزهای ایران برد که 
بسیار کار مهمی بود. به یاد دارم در سال ۷۷ که به همراه 
آقای خاتمی به کرمان رفتم، آقای خاتمی در سخنرانی 
خود از ســردار ســلیمانی با عنوان ســردار بزرگ اسلام 
نام برد. بــرای من خیلی جالب بود؛ زیــرا آقای خاتمی 
معمولا از کســی نام نمی برد، اما از ســردار ســلیمانی 
این گونه تعریف کرد و ســردار سلیمانی هم که روی سِن 
بــود، متواضعانه اظهار شرمســاری از باب تعریف آقای 
خاتمی می کرد. من باور دارم می شد نظام دو بال نظامی 
و فرهنگی قدرتمند به صورت توأمان داشته باشد؛ از یک 
سو سردار سلیمانی که بال نظامی ایران شد و به خوبی 
هم از کیان ایران دفاع کرد و از ســوی دیگر می شــد که 
آقای خاتمی هم بال فرهنگی ایران باشــد با همان وزن 

سردار سلیمانی که به دلایل مختلف نشد».
او ادامه داد: «نکته دیگر آن است که سردار سلیمانی 
در ســال های منتهی به شهادتش بســیار درباره مسائل 
داخلی نگران بود و حس می کرد آن انسجام لازم وجود 
نــدارد. یکی از دلایل ترور او نیز همیــن بود؛ زیرا آنهایی 
که او را ترور کردند، نمی خواستند ایران در حوزه داخلی 
ثبات داشته باشد. دوســتان اگر یادشان باشد، سه ، چهار 
ســال قبل خبری منتشــر شــد که برخی شــخصیت ها 
از جمله سیدحســن آقای خمینی، شــهید فخری زاده و 
شهید ســلیمانی در فهرســت ترور صهیونیست ها قرار 
دارند. ســردار ســلیمانی حس می کرد راه نجات کشور، 
وفاق و اتحاد همه نیروهاست. سردار سلیمانی در اواخر 
عمرش ســعی می کرد ارتباط رهبری و آقای خاتمی را 
ترمیم کند که متأسفانه به شهادت رسید. اصل موضوع 
از سوی ســردار سلیمانی مطرح شد و آقای خاتمی هم 
بــه آقای جهانگیری ارجاع داد تــا پیگیری کند که میان 
ســردار سلیمانی و آقای جهانگیری جلساتی برگزار شد. 
سردار سلیمانی باور داشت باید از ظرفیت آقای خاتمی 

استفاده شود».

 شرق: سردار حسین دهقان، مشاور فرمانده کل قوا در صنایع دفاعی، به 
عضویت «شورای راهبردی روابط خارجی» درآمد و با حکم مقام معظم 
رهبری، مســئولیت کمیسیون دفاعی- امنیتی این شورا را برعهده گرفته 
است. او جایگزین سردار احمد وحیدی شده که در دولت ابراهیم رئیسی 
به عنوان وزیر به وزارت کشــور رفته اســت. بعد از روی کار آمدن دولت 
ســیزدهم، این شــایعه مطرح بود که ســردار دهقان یکی از گزینه های 
دبیری شورای امنیت ملی اســت و حتی از او به عنوان وزیر دفاع دولت 
جدید نیز نام برده می شد. دهقان خود نیز از نامزدهای ریاست جمهوری 
بود و در اردیبهشت ماه برای رسیدن به پاستور ثبت نام کرد؛ اما یک شب 
مانده به اعلام فهرســت نهایی از سوی شــورای نگهبان به نفع ابراهیم 
رئیســی انصراف داد.  سردار حســین دهقان از فرماندهان جنگ ایران و 
عراق محسوب می شود که سابقه فرماندهی نیروی هوایی سپاه پاسداران 
را نیــز در کارنامه دارد. او در دولت ســیدمحمد خاتمــی قائم مقام وزیر 
دفاع بود و در دولت اول احمدی نژاد به عنوان رئیس بنیاد شــهید و امور 
ایثارگران حضور داشــت. در دولت اول روحانی نیــز به عنوان وزیر دفاع 
انتخاب شــد؛ اما در دولت دوم او حضور نداشت و به عنوان مشاور مقام 
معظــم رهبری انتخاب شــد. جالب آنکه در آن دولــت نیز از گزینه های 
دبیری شــورای امنیت ملی بود. دهقان در گفت وگو با روزنامه خراســان 
گفته بود که روحانی علاقه داشته در دولت دوم خود، او را به عنوان دبیر 

شورای عالی امنیت ملی معرفی کند؛ اما در نهایت این اتفاق رخ نداد.
شورای راهبردی روابط خارجه

«شــورای راهبردی روابط خارجی»، ۱۵ ســال پیش به دســتور مقام 
معظم رهبری تشــکیل شــد که اعضا و رئیس شــورا را نیز ایشان تعیین 
می کنند. مســئولیت آن نیز «تهیه راهبردها و سیاســت ها و راهکارها در 
سیاست خارجی» و «ایجاد هماهنگی بیشتر در همه فعالیت ها در عرصه 

روابط خارجی» است.
در دوره نخست شورای راهبردی روابط خارجی (از سال ۸۵ تا خرداد 

۹۳)، ریاست آن بر عهده کمال خرازی، وزیر خارجه دولت اصلاحات، بود 
و علی اکبر ولایتی، وزیر خارجه دولت آیت االله هاشــمی، علی شمخانی، 
وزیــر دفاع دولت اصلاحات و دبیر فعلی شــورای امنیــت ملی، محمد 
شــریعتمداری، وزیر دولت حســن روحانی و محمدحسین طارمی، سفیر 

پیشین ایران در چین و عربستان، در آن عضو بودند.
در دوره دوم این شــورا نیز که از ۲۵ خرداد ۹۳ آغاز شده است، کمال 
خــرازی همچنان به عنــوان رئیس حضــور دارد و ســعید جلیلی، دبیر 
ســابق شورای عالی امنیت ملی، ابراهیم شــیبانی، سفیر پیشین ایران در 
اتریش و رئیس ســابق کل بانک مرکزی، محمدحســین طارمی و مهدی 
مصطفوی اهری، ســفیر پیشــین ایران در اتریش و آلمان، عضو این شورا 
هستند و حالا حســین دهقان نیز به عنوان جایگزین سردار احمد وحیدی 

وارد شورا شده است.
برای تدوین راهبردهای این شــورا نیز چهار کمیسیون وجود دارد که 
ریاست «کمیسیون سیاسی» بر عهده ســعید جلیلی، ریاست «کمیسیون 
اقتصــادی» برعهــده ابراهیم شــیبانی و ریاســت کمیســیون «علمی-
فرهنگی» برعهده مهدی مصطفوی اســت. ریاست «کمیسیون دفاعی-

امنیتــی» را هم احمد وحیدی برعهده داشــت که از این به بعد حســین 
دهقان این وظیفه را بر عهده خواهد داشت.

شــورای راهبردی روابــط خارجی، یک دبیرخانه نیــز دارد که وظیفه 
آن تکمیــل چرخه کارشناســی و تهیه پیش نویس مصوبات شــورا و نیز 
پشــتیبانی علمی، پژوهشی و خدماتی مناســب از شورا و کمیسیون های 
آن اســت. هم اکنون ریاســت دبیرخانه بر عهده عباس عراقچی اســت. 
او بــه همراه محمد جــواد ظریف و مجید تخت روانچــی از اعضای تیم 
مذاکره کننــده هســته ای ایران با گــروه ۱+۵ بودند که در دولت حســن 

روحانی به برجام رسیدند.
سردار دهقان در فروردین ماه امســال در گفت وگو با خبرآنلاین اعلام 
کرده بود هیچ گاه مخالف مذاکره با آمریکا نیســت و گفته بود: «ما اکنون 
هم در حال مذاکره با آنها هستیم؛ البته فقط از طریق میکروفن، دوربین و 

در روزنامه ها مواضع خود را به یکدیگر اعلام می کنیم».
او نظــر خود درباره برجام را نیز این گونه بیان کرده بود: «چند ایراد در 
این زمینه وجود داشــت؛ نخست اینکه دولت همه امید خود را منوط به 
این توافق کرد و تمام سرمایه خود را در سبد برجام گذاشت، به طوری که 
حتــی یک درصد هم احتمال نمی داد نتیجه دلخواه از این توافق حاصل 
نشود. دوم اینکه دولت با اعلام برخی موضوعات مانند خالی بودن خزانه 
و وابسته بودن آب مصرفی مردم به مذاکرات، به طرف مقابل این سیگنال 
را مخابره کرد که ایران شدیدا به این توافق نیاز دارد. از سوی دیگر دولت 
توقع جامعه را از دســتاوردهای برجام به اشــتباه بالا برد؛ به طوری که 
مردم گمان می کردند پس از امضای توافق نامه همه مشکلات سیاسی و 

اقتصادی کشور حل می شود که این اتفاق نیفتاد».
دهقان در گفت وگو با آسوشــیتدپرس نیز گفته بــود: «ما دنبال ایجاد 
جنگ نیستیم؛ اما مذاکره برای مذاکره و وقت دادن و وقت خریدن از طرف 
مقابل برای تضعیف هرچه بیشــتر ملت ما و اعمال تحریم های بیشتر بر 

این ملت را هم نمی پذیریم».

از تلاش برای رفع حصر تا پیگیری وضعیت خاتمی

آخرین تلاش سردار

کاندیدای انصرافی ریاست جمهوری به «شورای راهبردی روابط خارجی» رفت
سردار دهقان جایگزین سردار وحیدى شد

ایســنا: رئیس جمهوری گفت: اگر شخصیت یک  فرد بســیار توسعه یافت 
دیگر فقط یک فرد حقیقی نیســت، بلکه توســعه وجودی، او را شخصیتی 
می کند که به عنوان یک ملت و یک مکتب از او یاد می شود و این مکتب نه 

با ترور از بین می رود نه با موشک.
آیت االله ســیدابراهیم رئیســی طی سخنانی در مراســم دومین سالگرد 
شهادت سردار قاسم سلیمانی که در مصلای تهران برگزار شد، با بیان اینکه 
شهید سلیمانی نه به عنوان یک فرد که به عنوان یک فرهنگ، راه و مکتب 
از ســوی رهبری انقلاب اسلامی معرفی شد، اظهار کرد: اگر شخصیت یک 
فرد بســیار توســعه یافت دیگر فقط یک فرد حقیقی نیست، بلکه توسعه 
وجودی، او را شــخصیتی می کند که بــه عنوان یک ملت و یک مکتب از او 

یاد می شود.
وی افــزود: ایــن مکتب نه با تــرور از بین می رود نه با موشــک. مکتب 
می ماند و بقا دارد. امیرالمؤمنین وقتی که مالک اشــتر به شــهادت رســید 
در کلامی تأکید فرمودند که او از یک وســعت وجودی برخوردار شــده که 
راهش، راه امیرالمؤمنین اســت. راه حاج قاسم هم ادامه راه امام خمینی 

و امام خامنه ای است.
رئیس جمهــور تصریح کرد: او اهل صدق، اخــلاص و دلدادگی به خدا 
بود. برای کارهای بزرگ فقط خشــیت الهی می تواند کمک کننده باشد تا از 
هیچ چیز و هیچ کس هراس نداشــته باشــیم. رمز موفقیت حاج قاسم هم 
همین خشیت الهی بود. او با علم به قدرت ظاهری آمریکا و هم پیمانانش، 

از عمق جان عقیده داشت آمریکا هیچ غلطی نمی تواند بکند.

رئیســی در ادامه با بیان اینکه او ســردار و شــخصیت نظامی بود، ولی 
نبایــد فقط به عنوان شــخصیت نظامی دید، افــزود: او دارای فرهنگ بود. 
او تخصص فتح ســرزمین های اشغال شده را داشــت، تخصص فتح دل ها 
را داشــت و فتح دل ها مهم تر از فتح سرزمین هاســت. فتح دل ها با پول و 
قدرت اتفاق نمی افتد. او روح بزرگی داشــت که به تعبیر قرآن درباره یاران 
رســول االله دربرابر دشمنان ســخت بود، اما در مقابل دوستان و مظلومان 

رحماء بینهم بود.
رئیس جمهور با اشاره به اینکه حاج قاسم مرد میدان شد، چون ظرفیت 
داشت، گفت: او در منطقه ظرفیت سازی کرد و جوانان منطقه را برای دفاع 
از دین، منطقه و کشورهایشــان بسیج و به خط کرد و نتیجه، مرگ داعش و 
پیروزی جبهه مقاومت شد. دشــمن از حزب االله نگران بود اما حزب االله به 

یک جبهه مقاومت در منطقه تبدیل شد.
وی افزود: شــهید ســلیمانی به وضع موجــود قانع نبــود. تفکرش و 
نگاهش انقلابی بود و قانع نمی شــد و معتقد بود آنچه در توانش بود باید 
به کار گرفته شود و این گونه پیش رفت. نگاه او تمدنی و تشکیل مدنیتی به 
نام دین در منطقه بود و همین نگاه دشمن را شکست داد. او هم شجاعت 

داشت و هم عقلانیت.
رئیس جمهور در ادامه با بیان اینکه ســردار سلیمانی بن بست شکن بود 
و هیچ مانعی را پیش روی خود به رســمیت نمی شــمرد، اظهار کرد: حاج 
قاســم بصیرت داشت. دشــمن تصور کرد روز ۱۳ دی روز پایان حاج قاسم 
است، اما زهی خیال باطل و این روز شد روز تولد دیگر حاج قاسم و تا زمین، 

زمین است و زمان، زمان، عمر او ادامه خواهد داشت .
وی ادامه داد: می خواســتند عاشورا پایان حســین(ع) باشد، اما عاشورا 
روز تولد کربلاییان شــد. رهبری درســت فرمودند که شهید سلیمانی بسیار 
خطرناک تر از سردار سلیمانی خواهد بود. وصیت سردار سلیمانی به عنوان 
منشــور انقلاب اسلامی باید در جامعه جلوه بیشتری یابد. او معتقد بود اگر 
این خیمه بماند همه حرم ها می ماند، اما اگر این خیمه آســیب ببیند همه 
حرم ها آسیب می بیند، پس باید تلاش کنیم نظام حفظ شود، سعادت ما در 

حفظ نظام جمهوری اسلامی است.
رئیســی با بیان اینکه سردار سلیمانی همه جا دنبال حل مشکلات مردم 
بود، گفت: این شهید در دوره ای که من در آستان قدس رضوی بودم به من 

می گفت برای خانواده های فاطمیون کاری انجام دهید.
وی افزود: سردار ســلیمانی یک دیپلمات مقتدر و یک میدان دار بود که 
خوش درخشید. او فردی انقلابی و فراجناحی بود و مسئله اش نجات اسلام 
و دفع شر، فســاد و ظلم بود. سردار سلیمانی از ســنی، شیعه، فلسطینی، 
لبنانی، یمنی، ایزدی و مســیحی دفاع می کرد و نگاهش دفع شــر دشمن و 
آزادســازی منطقه بود. این شهید هم ظرفیت داشت و هم در جهان اسلام 

ظرفیت سازی کرد. وی این ظرفیت را از عبودیت پروردگار پیدا کرد.
رئیســی در ادامه گفت: باید رئیس جمهور وقت آمریکا که دســتور ترور 
شهید سلیمانی را صادر کرد محاکمه و قصاص شود و حکم خدا درباره او 
اجرا شود. اگر سازوکار محاکمه ترامپ، پمپئو و دیگران در دادگاه فراهم شد 

و آنها مجازات شدند فبها، والا دست انتقام از آستین ملت بیرون می آید.

رئیس جمهور در مراسم دومین سالگرد شهادت سردار سلیمانی:
مکتب سردار سلیمانى نه با ترور از بین مى رود نه با موشک


